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Balassagyarmat akar újra 
megyeszékhely lenni

Napirenden kívüli in
dítvány borzolta a Nóg- 
rád megyei közgyűlés 
legutóbbi ülésének han
gulatát. A közgyűlés el
nöke jelentette ezt be, s 
ahogyan ez már szoká
sává vált, mindjárt minő
sítette is a várható elő
terjesztést, az adott 
esetben stílus- és mód
szerbeli kifogásokat 
emelt. Az előterjesztés 
csupán ez után követke
zett. Németh György, 
Balassagyarmat polgár- 
mestere öt percet ka
pott. Ismertette Balassa
gyarmat önkormányza
tának határozatát, 
amelyben kezdeményezi 
a megyeszékhely visz- 
sza helyezését Salgótar
jánból Balassagyarmat
ra, mégpedig 1991. de
cember 1-jei határidő
vel.

A polgármester utalt a 
kezdeményezés előzmé
nyeire, nevezetesen arra, 
hogy a történelmi megye- 
székhely áthelyezését po
litikai és ideológiai okok 
indikálták, amelynek sú
lyos diszkriminációs kö
vetkezményei támadtak 
Balassagyarmat rovására. 
A balassagyarmatiak má
ig nosztalgiával emlékez
nek a régi időkre, s talán 
ez is egyik mozgató rugó
ja a mostani kezdeménye
zésnek, a polgármester 
szerint azonban nem ez a 
fontos, hanem az, hogy 
Salgótarján a korábbi 
helytelen iparpolitikai dön
tések miatt válságövezet
té vált. Államigazgatási 
vonatkozásában is a me
gye nyugati fele jelenleg 
előnyösebb helyzetben 
van. Ugyanez vonatkozik 
a foglalkoztatottsági hely
zetre is. Nem rehabilitá

cióról van tehát szó, ha
nem realitásokról - hang
súlyozta a balassagyar
mati polgármester. Ha a 
kormány és a parlament a 
kezdeményezést magáé
vá teszi - nyugtatta meg a 
közgyűlést a polgármester 
- meg lehet kezdeni a me
gyeszékhely intézményei
nek áthelyezését, egyelő
re három helyiségben.

Ezen a ponton adott 
nyugtalanságának hangot 
a közgyűlés. Ingerült köz
bekiáltások zavarták meg 
a szónokot: „Talán Lo
sonc!” „Esetleg Szirák, 
vagy Szügy!” - amire a 
közgyűlés elnöke kényte
len volt megrázni a nem 
létező csengőt.

Németh György interve
niálása után ismét a köz
gyűlés elnöke ragadta 
magához a szót, s bár 
kezdetben kijelentette, 
nem áll módjában a köz
gyűlés véleményét képvi
selni, a kérdésben részle
tesen kifejtette álláspont
ját. És bár kezdetben kije
lentette, a kérdésben tör
vény szerint a kormányé 
és a Parlamenté a döntés 
joga, később viszont azt 
hangsúlyozta, hogy egyet
len illetékes az ügyben: 
valamennyi önkormányzat 
és persze a lakosság. 
Szerinte a javaslattevők 
azt sem mérlegelték, hogy 
a megyeszékhely áthelye
zése milyen költséggel, 
haszonnal vagy kárral jár.

A közgyűlés meglehető
sen tanácstalanul fogadta 
az elnök immár jó félórás
ra nyúlt egyszemélyes vi
táját. Annál is inkább, mert 
az ügyről nem Balassa
gyarmat közgyűlése dönt, 
sem a kormány, se nem a 
Parlament. Arra egyedül

Nógrád megye lakossága 
illetékes.

LEGYEN DÍSZPOLGÁR, 
NE LEGYEN 
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A képviselő urak közül 
némelyek nyugtalanul te- 
kintgettek az órájukra, hi
szen a közgyűlés előtt 
eredetileg - az „egyebe
ket” is figyelembe véve - 
kilenc napirendi pont meg
vitatása állt. És máris el
telt majd egy óra, a munka 
pedig tapodtat sem haladt 
előre. Pedig a következő 
napirend látszólag egy
szerű volt. Korill Ferenc 
előterjesztésében a Nóg
rád megyei közgyűlés ál
tal alapítandó díjakról és 
jutalmakról kellett dönteni.

Sajnos a derűlátás 
alaptalannak bizonyult. A 
többi között arról vitatkoz
tak, legyen-e egyáltalán 
Nógrád megyének dísz
polgára vagy sem, aztán 
arról, hogy legyen-e az 
oklevél mellé pénz, és azt 
bruttó, vagy nettó összeg
ben jelöljék meg. Vitatkoz
tak arról, hogy bizonyos 
díjak odaítélésénél le
gyen-e kritérium a felső 
fokú iskolai végzettség, 
vagy sem, valamint a Per- 
litzi-díjat, amely eredetileg 
kifejezetten orvosi díj volt, 
megkaphatják-e egész
ségügyi és szociális 
„munkások”. Aztán arról 
vitáztak, ki adja ki a jutal
mat - a közgyűlés-e, vagy 
kiadhatják-e bizottságok. 
Aztán meglehetősen ke
serves vita volt arról, hogy 
a díjakat hogyan nevez
zék. Egyhangú tetszést 
csak Szontágh Pál-díj kel
tett, mert annak feltételei
be minden és mindenki 
belefér.

Mire elérkezett az ebé
didő, a rendes napirend
ből mindössze egyet sike
rült lezárnia a közgyűlés
nek. Azért teljesen érthető 
a honatya-képviselő ké
sőbbi kifakadása, mi sze
rint a közgyűlés önmagát 
obstruálja. Ugyanis a 
Nógrád megyei múzeu
mok működéséről, szer
vezeti rendjéről szóló elő
terjesztés vitája is megle
hetősen elnyúlt. Volt fel
szólaló, aki megint az el- 
nevezésekeo lovagolt, 
minden múzeum - még a 
Palóc Múzeum - elé is 
odabiggyesztve - a Nógrá
di címkét. De amikor vala
ki fennhangon elősorolta, 
hogy föstene az, hogy 
Nógrád megyei Pásztói 
Helytörténeti Múzeum, a 
hangos nevetés némileg 
normális mederbe terelte 
a témát. Mármint az elne
vezések témáját. Mert az
tán vitatkoztak azon, le
gyen-e önálló Nógrád me
gyei - vagy Nógrádi - Kép
zőművészeti Galéria, s ha 
legyen - hol (mintha nem 
létezne egy pontosan erre 
a célra kiképzett kiállító te
rem a salgótarjáni törté
neti múzeum emeletén - a 
szerk.) A közgyűlést ismét 
a megye neves honatya
képviselője mozdítja ki be
lenyugvásából. Szerinte 
ugyanis Madách-kiállítás 
híján és úgy általában Ba
lassagyarmat kultúrális 
genocídium áldozata. 
Amit dr. Horváth István 
múzeumigazgató azzal 
cáfol, hogy aki Madách 
életművére kíváncsi, elza
rándokolhat Csesztvére, s 
az idén újra megnyíló Pa
lóc Múzeumban szintén 
jut majd hely a Tragédia 
írójának.
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